
نً اخحباش ذوش انًىاشذ انطبُعُة فٍ إجًاانٍ انُااجا انًيهاٍ ياٍ َا،ُاة   وياٍ       جهرف انرشاسة إ

َا،ُااة رخااصي يعصفااة ينااااًة ًَااى انًااىاشذ انطبُعُااة فااٍ انًُااى اذهح اااذٌ وهاار  ب ااث اااسِ      

و وهر اساحدريث انبا،ةاة فاٍ    5005إنً عاو  5795انرشاسة عهً اذهح اذ اننعىذٌ يٍ عاو 

: طُة واثُحٍُ يُها نىغاشجًُة ون ر كاَث عهً انُيى انحانٍ ذشاسحها سحة ذوال   رشبعة يُها خ

هر اعحًرت انبا،ةة فُها عهً إجًانٍ هًُة انًىاشذ انطبُعُة   ريا انرانة ( 5)انرانة اندطُة شهى 

ف ر هايث انبا،ةة بف م يكىَات انًىاشذ انطبُعُة كلًا عهً ،رِ وكاسن  انياال   ( 5)اندطُة شهى 

وزناا  نهحي ااع ويعصفااة يااري ينااااًة انًااىاشذ   ( 4)و ( 3)ًُااة شهااى بانُناابة نهااروال انهىغاشج

فهااٍ نًعصفااة انعلاهااة بااٍُ ًَااى  ( 5)انطبُعُااة فااٍ إجًااانٍ انُاااجا انًيهااٍ   ريااا انًعاذنااة شهااى   

فهاٍ نًعصفاة انعلاهاة باٍُ     ( 6)انًىاشذ انطبُعُة وًَى إجًانٍ انُااجا انًيهاٍ   وانًعاذناة شهاى     

كىٌ يٍ يكىَاات انًاىاشذ انطبُعُاة وباٍُ ًَاى إجًاانٍ انُااجا انًيهاٍ   وبعار جيهُام           ًَى كم ي

انُحااا ا اسااحُحلث انبا،ةااة رٌ ًَااازر اذَيااراش اندطااٍ و انهىغاااشجًٍ ب سااحدراو إجًااانٍ هًُااة     

انًىاشذ انطبُعُة هر ،  ث علاهات إَلابُة وزات يعُىَة عانُة   ريا بانُنابة نًُاازر اذَياراش    

غاشجًٍ انداصة بًكىَات انًىاشذ انطبُعُة كلًا عهً ،رِ ف ٌ جيهُم َحا لها ذناث  اندطٍ و انهى

عهً رٌ اُان  علاهة هىَة و يعُىَة بانُنبة ن طاع انطَث انداو و انغاض انطبُعٍ   ريا بانُنبة 

. ن طاع انطشاعة و انغابات و الأسًاك و هطاع انُشا ات انحعرَُُة و انحيلُصَة فهى جكاٍ كاسن    

 جىصٍ انبا،ةة فٍ اسِ انرشاسة بانُنبة ن طاع انطشاعة و انغابات و ورخُصاً

الأسًاك وهطاع انُشاا ات انحعرَُُاة وانحيلُصَاة بانحىسا  فاٍ اساحغلانهًا وكاسن  انحىسا  فاٍ          

ان ُاعات ان ا ًة عهً اسِ انًىاشذ و انعًم عهً فحح رساىا  خاشجُاة جناحىعل انفاا   ياٍ      

 .إَحار اسِ انًىاشذ 
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 Abstract

The objective of this study is to examine the natural resources role on 

GDP on one side, and to know the contribution of the growth of 

natural resources on economics growth on the other side. The study 

has been applied on Saudi Arabia economics since 1975 up to 2005. 

The researcher has used six functions, four of which is linear and two 

logarithmic according to following:  At linear function (1) the 

researcher depend on the total value of natural resources.  At linear 

function (2) the researcher has refuted constituents of natural 

resources soley, and also the same thing for No (3) and (4) linear 

functions, that is to verify and identify the contribution of natural 

resources to GDP. Equation (5) was directed to know the relation 

between the growth of natural resources and the growth of GDP. For 

equation (6) it was interested by the relation between the growth of 

each constituent of natural resources and the growth of GDP. After 

analysising the results, the researcher concluded that regression 

models of linear and logarithmic by using the total natural resources 

value had achieved a positive relation with a high significant. And for 

the regression models of linear and logarithmic of natural resources 

separately.  The analysis of  the results showed that there is a strong 



relation with high significant for sectors of crude oil and natural gas, 

but the sectors of agriculture, forests, fishy, and mining activities it is 

not like that . Finaly the researcher recommended in this study for 

sectors of agriculture , forests,  fishy, and mining activities to go on 

utilization these sectors and on industries depending on it, and to find 

a foreign markets, which has the ability to absorb the surplus of these 

resources production .  

 


